



ဟိန်ခိန်ဒီဘုဂ်ပိန်မုဂ်မုဂ်နံ၊ ကညီပိန်မုဂ်ကရ၊လံာ်ဘိးဘဂ်ရ၊လီ၊

မုဂ်နံ-လါမးရူး(၈)သီ, ၂၀၁၈နံဂ်

ပတၢ်ဆၢကတီၢ်မုဂ်ခဲခဲအံၤလီၤ!

လၢဟိန်ခိန်ဒီဘုဂ်ပိန်မုဂ်မုဂ်နံအံၤ ကညီပိန်မုဂ်ကရ၊ဆၢဂၤဆၢဝါဒီး မၤလၢကပိၤကညီပိန်မုဂ်တဖၣ်လၢအဂဲၤလိာ်တၢ်တၢ်, မၤတၢ်တၢ်ဒီးယုထီၣ်တၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဒ်ပိန်မုဂ်အသိးဒီး ဒ်ပုၤဟိန်ခိန်ဖိအသိးကိးဂၤဒီးန့ၣ်လီၤ. ပိန်မုဂ်လၢဟိန်ခိန်ချၢတဖၣ်စံးဝဲလၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤနၢၤဒီးကွၢ်တလီၤထီၣ်ဒါ ပိန်မုဂ်အံၤဝဲလံာ်ဒီး တလိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ဆၢကတီၢ်အံၤ မုဂ်ဝဲခဲခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ကညီပိန်မုဂ်ကရ၊ဖိတဖၣ် ဂုၣ်ကျဲးစးမၤတၢ်တၢ်တၢ်သိးထဲသိးအဂီၢ်အါန့ၣ်ဒီး အနံၣ်(၃၀)ဘျုးလံာ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပမုဂ်ပုၤထူလံာ်ပိန်မုဂ်တဖၣ်အသိး, ပတၢ်ဘၣ်တၢ်ပၢ်ဆံးပုၤဒိၣ်န့ၣ်ဒီးပုၤအဂၤလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၢကညီပိန်မုဂ်တဖၣ်ဆၢထၢၣ်ဂဲၤပျုၤဂဲၤဆူးတၢ်လၢတၢ်ကသ့ၣ်ညါပၢ်ပနီၣ်အိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကဆဲးဂဲၤလိာ်ဒီးတၢ်တၢ်လၢ ကညီပိန်မုဂ်ကိးဂၤဒီးပိန်မုဂ်လၢတၢ်လိာ်ကိးပုၤဒီး, ကအိၣ်မူဘၣ်တၢ်အိၣ်မူလၢအလၢပုၤဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒီးတၢ်ပၢ်ကဲအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီၤဆိဒ်တၢ်(၂၀၁၈)နံဂ်တနံၣ်အံၤ, ပမၤလၢကပိၤကညီပိန်မုဂ်ခိၣ်နၢ်လၢ အတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးလၢ တၢ်လိာ်အထီၣ်လၢ အပူၤကွၢ်တနံၣ်န့ၣ်လီၤ.ပဒိၣ်နီၢ်ဒါဒါလၢအမုဂ်ကညီပိန်မုဂ်ကရ၊ပၢ်ဆၢတၢ်ကမံးတံာ်တဂၤဒီးလၢအမၤတၢ်တၢ်လၢကညီပိန်မုဂ်ကရ၊အပူၤဖးယံာ်တဂၤ လၢအမုဂ်စ့ၢ်ကိး ပုၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲတဂၤ ဘၣ်တၢ်ယုထီၣ်အိၣ်လၢခွၢ်အံၤယုၣ်-ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရ၊ ပၢ်ဆၢတၢ်ကမံးတံာ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါလၢ အဝဲကတီၢ်န့ၣ်တၢ်လၢပဂီၢ် ဒီးဆၢထၢၣ်လၢပိန်မုဂ်ဒီး ပုၤတဝါခဲလၢာ်အဂီၢ် ကိးမုဂ်နံဒီးန့ၣ်လီၤ. အဝဲအတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဖးယံာ်အတီၢ်ပူၤဒီးအတၢ်တိခိၣ်ရိၣ်ခဲအံၤ မုဂ်လၢတဖျၢၣ်လၢပဆၢထၢၣ်လၢအဖိခိၣ်ဒီး ဆဲးဒုးန့ၣ်ဒီး ပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပုၤဒီးသူးသ့ၣ်လၢကပိၤန့ၣ်လီၤ.

ပမၤလၢကပိၤစ့ၢ်ကိး သရၣ်မုဂ်နီၢ်ဆၢဆၢ ဒ်အမုဂ်ခိၣ်နၢ်သးစၢ်လၢ အကမၤစၢၤကညီပိန်မုဂ် လၢခါဆူညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သရၣ်မုဂ်နီၢ်ဆၢဆၢအံၤဖဲတယံာ်ဒီးဘၣ်အဆၢကတီၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲ ပဒိၣ်မါရၣ်လါဖါခိၣ်နၢ်သးစၢ်တၢ်လၢကပိၤခိၣ်ဖိၣ်တၢ်ပနီၣ်အဝဲတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအသး, တၢ်သးအိၣ်ဒီးတၢ်ပၢ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်လၢ ကညီပိန်မုဂ်အဂီၢ်ဒီး ကညီတဝါအဂီၢ်အယိန့ၣ်လီၤ. ပပၢ်ကဖၢလၢပသး သ့လၢပအိၣ်ဒီးပိန်မုဂ်လၢအဖျိးစိခံၤအံၤ လၢပတၢ်ကရ၊ကရိအပူၤန့ၣ်လီၤ.ပမုဂ်မၤလၢကပိၤ ကညီပိန်မုဂ်လၢအဖျိးစိခိၣ်မးအံၤလၢပသိးပကျါဘၣ်ဆၢ, ပသ့ၣ်ညါလၢ ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ ပယီၤသုးနီၣ်ဂံၢ်(၆၀၀)ဘျုးယၢ်ယၢ် န့ၣ်လီၤ ဆူမုဂ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်, ကညီကီၢ်ခဲအပူၤဒီး သဝီဖိပိန်မုဂ်ဒီးဖိသ့ၣ်လၢအယၢ်တဖၣ်ကယၢ်ဘၣ်ယုၣ်ထီၣ်ကွၢ်လၢ အသဝီအပူၤပုၤဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးန့ၣ်လီၤ. တနံၣ်အံၤ ဒ်ပမၤလၢကပိၤဟိန်ခိန်ဒီဘုဂ်ပိန်မုဂ်မုဂ်နံအသိး, အဝဲသ့ၣ်အိၣ်လၢပသးအပူၤဒီးအဝဲသ့ၣ်မုဂ်ပိန်မုဂ်ဒီးဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်လၢကီၢ်ပယီၤသုးမုဂ်ဒိၣ်အစုပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပသ့ၣ်နီၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိး ပုၤလၢအဆၢထၢၣ်လၢ ပိန်မုဂ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အဂီၢ်ဒီး အသးသမုဘၣ်ဟးထီၣ်ကွၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်နီၣ်ဘၣ်လီၤဆိဒ်တၢ်နီၢ်ဖိဘိၣ်ထူ, လၢအမုဂ်ကညီပိန်မုဂ်ကရ၊, ကရ၊ဖိ, လၢအဘၣ်တၢ်မၤသံကွၢ်အိၣ်လၢပိန်မုဂ်လၢအတုၤဘၣ်ဟံၣ်ယိတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးတဂၤအဝါမုဂ်လၢအဒိသဒါန့ၣ်ဝဲပိန်မုဂ်အံၤအတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အယိန့ၣ်လီၤ. ပိန်ခါတဂၤအံၤမၤသံကွၢ် ကညီပိန်မုဂ်ကရ၊, ကရ၊ဖိလၢ အသးဂူတဂၤလၢ အမၤစၢၤအဒိပုၤဝဲကညီပိန်မုဂ်တဂၤအယိန့ၣ်လီၤ. အဝဲ တမုဂ်ပုၤအဆိကတၢ်တဂၤ လၢ တုၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီးအံၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၢပဆၢမုဂ်လၢလၢအဝဲကမုဂ်ပုၤလၢလီၢ်ခိၣ်ကတၢ်တဂၤန့ၣ်လီၤ.

လိင်ခံကတော် လာပတ်မလကပီမုနံအံ ပကွက်ကဟ်ကွံ ရိပ်ဟ့ကွပ်ပိတ်မုတ်တဖၣ်လၢ အတူၣ်ဘၣ်ပယီၤသး တၢ်မၤအၢမၤသီ အံၤတသ့ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးအတၢ်သူတၢ်မၤတရီၤတပါဒီး တၢ်မၤသံတၢ်အံၤ အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်မၤနီၣ် မၤယါလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ပနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲပတူၢ်ဘၣ် တၢ်သူတၢ်မၤတရီၤတပါဒ်အမ့ၢ် တၢ်စုကဝဲၤတခါလၢပယီၤသးန့ၣ်လီၤ. ပမုၢ်လၢပကမ့ၢ်ပိတ်မုတ်လၢ လိင်ခံကတော်တဖၣ်လၢ တူၢ်ဘၣ်တၢ်အံၤလၢပယီၤသးအစုပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်သးအးဖးဒိၣ်အပူၤ, ပတမ့ၢ်ပုၤလၢလိင်ခံကတော်တဖၣ်ဘၣ်. တၢ်ဆၢကတီၢ်တုၤယီၤခဲအံၤလၢပကမၤကတၢ်ကွံတၢ်မၤဆူၣ်မၤစိးဒီး ဆုၤယီၤသးခိၣ်ကျါမ့အိၣ်လဲၣ်ဆူၣ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ကွီၢ်မ့ၢ်အ ကွီၢ်လံန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်တုၤဝဲခဲအံၤလၢ ပကဘၣ်မၤယံးထီၣ်ပယီၤသးတဖၣ် တုၤလၢတၢ်မုတ်တၢ်ခုၣ်အမ့ၢ်အတီၢ်, ဒံၣ်မိၣ်ကရူၣ် စံၣ်ဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အိၣ်ထီၣ်တစုန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ဝဲလဲၣ်. ပအိၣ်ခိးတၢ်ယၢ်တလၢလံဒီးပတၢ်ဆၢကတီၢ် မ့ၢ်ဝဲခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤပူၤပိတ်မုတ် တကမးလၢအဖဲလၢတၢ်လိၢ်တတီၤဂ့ၤ တတီၤဂ့ၤ တဘၣ် လဲၤခိဖျါ တၢ်ထီၣ် ငးမၤ ဒၢၣ်အီၤ ဘၣ်. ပိတ်မုတ်ဒ်အမ့ၢ်ရိၣ်ဟ့ကွပ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, ယီၤဒိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, ကခွၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီးပုၤကညီပိတ်မုတ် တဖၣ်သ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ဂ့ၤ တဘၣ်တူၢ်ဘၣ် တၢ်မၤ ဆူၣ်မၤစိးအီၤနီၣ်တဘျီဘၣ်. ပတဘၣ်တူၢ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လၢပဝါ အစုပူၤ ဘၣ်ဒီး ပတဘၣ်တူၢ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လၢပယီၤသးအစုပူၤ လုၤတက့ၤဘၣ်.

တနံၤအံၤကညီပိတ်မုတ်ကရၢ မၤလၢကပီၤဘၣ်ကညီပိတ်မုတ်ကိးဂၤလၢ အခိၣ်ဆၢဒးဆၢတၢ်ဒီး လၢတတူၢ်လိၢ်တၢ် ဆိၣ်ဘံးဆိၣ်ဘၢ ဘၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲခဲအံၤ လၢတၢ်ကတူၢ်လိၢ်မုတ်ပိတ်မုတ်တဖၣ် အတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲလၢ တၢ်လိၢ်အထိကတၢ် လၢပပုၤ တဝါတဖၣ်အပူၤ လၢပပုၤကညီတဝါအပူၤဒီးလၢကီၢ်ပယီၤတဝါအပူၤလၢအတက့ၢ်လဲၢ်လဲၢ်န့ၣ်လီၤ. ပမၤတၢ်တၢ်ဒီးတီခိၣ်ရိၣ်မဲတၢ် တၢ်တဘျးနံၣ်လံဒီး ခဲခဲအံၤမ့ၢ်ပတၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပယုထီၣ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ပုၤတဝါတဖၣ်လၢ ကဆၢထၢၣ်ယုၣ်ဒီး ပိတ်မုတ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤခဲလၢၢ်လၢကမၤကတၢ်ကွံ ပယီၤသးအ တၢ်မၤဆူၣ်မၤစိး ဒီး တၢ်သူသ့ၣ်ထံးမုတ်ခွါတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကး ဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဒးတၢ်ယၢ် အစုကဝဲၤတခါ ဒီးတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကး အက လုၢ်ကလုၢ်လၢ အဆိၣ်တၢ်လီၤပိတ်မုတ်န့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ဆၢကတီၢ်မ့ၢ်အခဲခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ဟဲပၣ်ယုၣ်ဒီးပုၤတက့ၢ်.

ပၤဆုၤတၢ်ကမံးတံၣ်
ကညီပိတ်မုတ်ကရၢ
လိၢ်ခါၣ်သး